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Szerkesztői levél
edves Olvasó!
Már sokszor és sokan leírták, hogy a játéknak hatalma 
van. Jóságos hatalma. Mert aki megadja magát ennek 
a hatalomnak, az nemhogy igába nem hajtja a fejét, de 

szabad lesz. Szabad és vidám. Magam is megtapasztalhattam ezt 
az élményt, mikor sokadszori unszolásra elmentem a Klub Kilitibe 
a Kocsmakvíz estre. Nem itt akarom részletezni az élményeimet, 
olvassák el az írásomat a lap hasábjain. A lényeg az, hogy nagyon 
jó volt ott lenni, önfeledten, izgatottan átadni magunkat a játék 
sodrásának. 

„Nem azért felejtünk el játszani, mert megöregszünk, 
hanem attól öregszünk meg, hogy elfelejtünk játszani.” 

- George Bernard Shaw -

Közelednek az ünnepek. Biztos vagyok benne, hogy már minden-
kinél ott lapulnak a karácsonyi ajándékok a szekrények mélyén. 
Ahol gyerekek vannak, az ajándékok között játék is van persze. 
De ne csak a fa alá helyezzük, hanem üljünk le közösen játszani. 
Mikor máskor? Év végén kapunk egy kis időt, hogy a családdal le-
gyünk, használjuk hát ki! Töltsünk játékkal egypár vidám órát!
Szerencsére a mai fiatal felnőttek között nagyon népszerűek a kví-
zestek, szeretik az Activity-t és hasonló játékokat. A bulik szinte 
elengedhetetlen része valami kihívás és a „társasozás” is kedvelt 
helyen van a köreikben. Ők biztos továbbadják majd ezt a szerete-
tet a gyerekeiknek.

„Nem tudok annál szomorúbb és magányosabb dolgot elképzel-
ni, 

mint mikor egy gyerek ül a képernyő előtt, és egyedül játszik. 
Játszani legalább ketten kell, de inkább tízen, húszan, 

mert a közös játék a legnagyobb dolog az életben.”
- Csukás István -

Ebben a lapszámunkban komoly írást olvashatnak a falu sötét kor-
szakáról, nosztalgiázhatnak a régi tejfalusi élet nehézségeiről és 
szépségeiről. De mindezen korszakok idején is voltak gyerekek, 
akik rúgták a labdát, kislányok, akik babáztak és felnőttek, akik 
megtréfálták egymást.
Játszani nagyon jó. Kívánom, hogy ezen a karácsonyon sokan meg-
élhessék a játék felszabadító érzését családjaik körében!
Áldott, boldog, vidám karácsonyt kívánok mindnyájuknak  
Edelmayer Enikő szerkesztőtársam és a magam nevében!

K
SZÖVEG: EDELMAYER ANDREA
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Ö N K O R M Á N Y Z A T I  H Í R E K

Dunakiliti Krónika előző lapszáma óta eltelt 
időszakról számolok be Önöknek.

Megalakult az új képviselő-testület

2024. okt. 11-én pénteken szentmisét követően tartotta 
alakuló ülését a 2024. június 9-én megválasztott új képvi-
selő-testület. Az ülés elején Horváth Attiláné Rigó Cecí-
lia, a Helyi Választási Bizottság elnöke ismertette a 2024-
es önkormányzati választások dunakiliti eredményeit. 
Kivette az esküt a képviselőktől, majd a régi-új polgár-
mestertől is. Ez után következett az alpolgármester vá-
lasztása titkos szavazással. Kovács Andor Tamásné je-
löltjét, Sárköziné Sreiner Mónikát egyhangú szavazással 
választotta meg a testület. Megalakultak az ülésen a bi-
zottságok. A külsős tagoknál dunakiliti fiatalok kerültek 
felkérésre Horváth Etelka, Bieber Attila és Stergericsné 
Bertalan Eszter személyében. Az ő esküjük után követke-
zett a Polgármesteri Program ismertetése, melyet akár-
csak a bizottságok összetételét közzétesszük a lapban. 
Miután a Helyi Választási Bizottság elnöke és tagjai, dr. 
Kiss Patrícia és Szabóné Stencinger Éva is gratuláltak az 
új testületnek, pezsgős koccintással és kötetlen beszél-
getéssel folytatódott az este.
Valamennyi képviselő és jómagam nevében is tisztelet-
tel köszönöm az Önök bizalmát. Ígérjük, hogy tudásunk 
legjavát adva mindent megteszünk, hogy Dunakiliti to-
vább fejlődjön.

Felavattuk a tejfaluszigeti utat
2024. szept. 29-én, vasárnap, a tejfaluszigeti búcsú nap-
ján ünnepélyesen felavattuk a tejfaluszigeti Radnóti utca 

SZÖVEG: KOVÁCS ANDOR TAMÁSNÉ
DUNAKILITI POLGÁRMESTERE

új útját. Úgy vélem, mindannyiunk nevében mondhatok 
köszönetet a Magyar Közút Nonprofit Zrt.-nek, hogy 
idén folytatta az 1407. sz. út felújítását. A Zrt.-t az ün-
nepségen Csigó András képviselte. A rendkívül jó minő-
ségben elkészült útra Benkó Attila atya mondott áldást.

Közmeghallgatást tartottunk
2024. szept. 26-án az önkormányzati éves beszámoló 
mellett „A tehenészeti telep hatása Dunakiliti minden-
napjaira” témában hallgattuk meg a lakossági vélemé-
nyeket, panaszokat a 2,5 órás közmeghallgatáson. Jelen 
voltak a telep tulajdonosa mellett a témában jártas szak-
értők részben a tulajdonos, részben Dunakiliti Község 
Önkormányzata megbízásából. 2024. október 24-én min-
tavételre is sor került Dunakilitin, mely talajra, talajvízre 
és az üzem mellett a Kisrévi-Duna-ágból a felszíni vízre 
vonatkozott. Szente Eszter és Szente Zoltán környezet-
védelmi mérnökök – az önkormányzat szakértőiként 
- időközben elkészítették az elemzést és a vizsgálatok 
eredményeit záró jelentést. Minderről hamarosan rész-
letes tájékoztatást fogunk nyújtani a lakosságnak.

Elkészült a közvilágítás a Vízpart és Mocsolai utcá-
ban
Vidékfejlesztési Program keretében aszfaltos új út ké-
szült a Vízpart és Mocsolai utcában; önkormányzati 
forrásból pedig közvilágítás is készült az új úthoz. Az út 
végleges forgalomba helyezése van folyamatban ennél a 
projektnél.

Közvilágítási korszerűsítés zajlik
Még az előző képviselő-testület döntött arról, hogy mi-
vel a jelenlegi kompakt lámpáknak nincs utánpótlása, és 
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mivel mindenki érdeke és közös ügye az, hogy takaré-
koskodjunk, és ugyanakkor biztonságosan közlekedjünk 
a településen, ezért újuljon meg LED-es lámpákkal az 
egész település közvilágítása. Kivételt képez az új, mo-
dern településrész, mert ott már modern lámpák voltak 
eddig is. A munkaterület átadására 2024. nov. 13-án ke-
rült sor. A munkákról tájékoztatást adtunk a lakosság-
nak. A kivitelező az SFM Kft. Jánossomorjáról. Azt kértük 
a kivitelező cég vezetőjétől, hogy egyetlen éjszakára se 
maradjon világítás nélkül egyetlen utca sem, vagyis a 
leszerelt lámpák helyébe még aznap estére kerüljenek 
fel az új lámpák. Reméljük, karácsonyra - mintegy külön 
ajándékként – minden utcában befejeződik a munka, és 
mindenki örömére és megelégedésére történik mindez.

Közvilágítási hibabejelentés
Tisztelettel kérem Dunakiliti és Tejfalusziget lakosságát, 
hogy használják a dunakiliti.hu honlapon található hi-
babejelentés formációt. Higgyék el, bárki könnyen tudja 
kezelni ezt a felületet, és a bejelentő e-mailcímére üze-
net is érkezik a bejelentésről! Természetesen a hivatal-
ban és nekem is jelezhetik a problémát, és mi is tudjuk 
intézni, de az előző verzió sokkal gyorsabb. Reméljük, a 
korszerűsítést követően kevesebb probléma lép fel.

Befejeződött a Csapadékvízrendezés II. projekt

A Kisfaludy és a Kis-Duna utcában határidőre befeje-
ződött a csapadékvíz-rendezés projekt. A munkák TOP 
Plusz pályázat keretében valósultak meg, és reméljük, 
minden eddigi problémára megoldás született általa. A 
kivitelező a HUN-TRIGEO Kft. volt.

Újabb része szépült meg a temetőnek, és kavicsot 
biztosítottunk a sírok köré
A Dekor-Térkő Kft. kivitelezésében még szeptember vé-

gén készült el a temetői főbejárat csodálatos új térköve. 
Az új kutak környezete is megszépült. A főbejáratnál ma-
rad a kék artézi kút, mert azt a téli időszakban is tudja a 
lakosság használni. A lakosság kérésére idén is biztosí-
tottunk apró követ a sírok környékére.

Bejáráson voltak a testület tagjai
Bár az alakuló ülésen meghirdettük a 2024-29-es idő-
szak Polgármesteri Programját, 2024. nov. 15-én a kép-
viselő-testület tagjaival bejáráson voltunk a településen. 
Bejártunk minden olyan pontot, ahol feladatot láttunk/
gondoltunk. A 2024-29. évi Gazdasági Programba az itt 
felmerült kérdések is bekerülnek.

Vizsgáltatjuk a tölgyfánkat
Előbb a Dunakilitiért Egyesület kezdeményezésére, majd 
az Önkormányzat megbízásából is járt szakember a mil-
lenniumi tölgy vizsgálatára. Szeretnénk jó döntést hoz-
ni, csakis a szükséges munkákat végeztetni, azt viszont 
minél előbb. A veszélyes, száraz ágak levágására már sor 
került a Háromtölgy Kft. által.

Katasztrófavédelmi gyakorlat és segítségnyújtás zaj-
lott Dunakilitin

2024. szept. 13-án rekord mennyiségű csapadék hullott a 
településen, de a Dunakiliti ÖTE tagjai azonnal mindenki 
segítségére siettek. 2024. október 17-én pedig Bezenye, 
Feketeerdő és Dunakiliti polgárvédelmi egységeinek a 
részvételével zajlott elméleti és gyakorlati képzés. Kö-
szönjük a segítségnyújtók és a résztvevők együttműkö-
dését, és a vacsorát készítő Mogyorósi Krisztián és Pau-
sits Szilárd segítségét.
 
Telkek továbbra is eladók
Amint azt az előző lapszámban jeleztem 7 önkormányza-
ti telek került kimérésre (700-1000 m2 között) a Hóvirág 
és Tulipán utca kereszteződésében. Három teleknek még 
nincs gazdája, várjuk az igénylők jelentkezését.

Kézilabdapálya létesült az iskolaudvaron
A településvezetés régi álma vált valóra azáltal, hogy 
megújult az iskolai sportpálya. Az avató ünnepségre még 
a régi testülettel 2024. szept. 26-án, a közmeghallgatás 
előtt került sor. Az intézményvezetés, a pedagógusok és 
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a diákok is rendkívül hálásak ezért a fejlesztésért, mely 
több mint 30 millió Ft-ba került. A pálya köré locsoló-
rendszert és füvesítést is készíttettünk a Háromtölgy Kft. 
munkatársaival 2,6 millió Ft-ból.

Megújult a Kisfaludy utcai járda egy szakasza
A Kisfaludy utcában, az 1-27. közötti szakaszon az E.ON 
közcélú hálózatfejlesztése során a régi betonjárda el-
bontásra került, és helyette a kivitelező cég egy gyenge 
minőségű járdát épített. Sikerült elérni, hogy ez a járda 
2024 őszén elbontásra került, és új térköves járda készült 
helyette az E.ON és az Önkormányzat közös finanszíro-
zásával. A kivitelező a Dekor Térkő Kft. volt. 

Megszépült az IKSZT

A SZAB-ESZ Építőipari Kft. kiváló munkájával szép új 
külsőt kapott a Közösségi Házunk. Az itt-ott korábban 
lehullott dekor elemek a homlokzaton teljesen megú-
jultak, javítottuk a tetőt, színeztük a házat, felújítottuk 
az első bejáratot, és belső munkák is zajlottak összesen 
nettó 6 millió Ft-ból.

Idősek napja Dunakilitin
2024. október 14-én a Sportcsarnokban vártuk Dunakiliti 
70 éven felüli lakóit. A szervezést a Magyar Vöröskereszt 
helyi szervezete vállalta fel idén is. Az iskola gyermek-
kórusa és a helyiek felnőtt kórusának tagjai is felléptek. 
A finom vacsorát követően Horváth Sándor harmoni-
kás szórakoztatta a vendégeket. Hálás köszönet minden 
szervezésben résztvevőnek.

Felbáron jártunk
2024. november 14-én az Arrabona EGTC tanulmányút-
ja során a szlovákiai Felbárra is ellátogattunk, ahol dr. 
Batthyány-Strattmann Lászlónak is vannak „gyökerei” 
és emlékei.

Ünnepelt a 30 éves Őszidő Nyugdíjas Klub
1994 augusztusában az akkor elkészült Faluház épülete 
környékének rendezésére kért fel nyugdíjas korú segí-
tőket Szokoli Sándor polgármester úr és Takács Imréné 
Sárika kulturális munkatárs. A segítők örömmel jöttek, 
aztán mivel jól érezték magukat a másik társaságában, 
együtt is maradtak és Litresits Antalné Margit néni veze-
tésével megalakították az Őszidő Nyugdíjas Klubot. Mar-
git nénit később Kovács Istvánné váltotta a klub élén, 
majd 2016-tól Haszonits Judit a klub vezetője. Az alapí-
tók közül még öten vannak a tagságban: Bátori László 
és felesége, Girbicz Istvánné, Hoffer Istvánné és Kovács 
Istvánné. A vendég dalárdásokkal és a finom vacsorával 
mindenki rendkívül elégedett volt, jól telt az idő október 
26-án a Faluház színháztermében. Isten éltesse a klub 
tagjait, sok szép élményt kívánunk számukra a folytatás-
ban is!

Szépkorúakat köszöntöttünk
Az előző lapszám megjelenése óta 3 szépkorú és egy ju-
biláló házaspár köszöntésére is sor került. Bátori Lászlót 
otthonában kerestük fel jegyző asszonnyal Laci bácsi 95. 
születésnapjának reggelén. Pénzváltó Lászlóné Eta nénit 
szinte teljes létszámú családjával a Duna kisvendéglő-
ben köszöntöttük 2024. október 12-én. November 16-án 
Takács István Pityó bácsi otthonában fogadott bennün-
ket családjával együtt a 95. születésnapját ünnepelve. 
November 19-én pedig Bátori László és felesége Marika 
néni a 69. házassági évfordulóját ünnepelte, készülve a 
jövő évi nagy ünnepre, a 70. évfordulóra.

Köszönet a díszítésért

A közterületre tett karácsonyfákat minden évben fel-
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ajánlások kapcsán sikerül beszerezni. Soha ilyen csodás 
fenyő nem állt még a Faluház előtt, mint idén. Hálás kö-
szönet ezért Máté Ágnesnek. Köszönjük Rigó Ágoston 
adományát is. Mindenki nevében köszönetet mondok a 
Sárközi Lakatosüzemnek és a Sárközi családnak az ad-
venti koszorúért és a betlehemért, melyet a templom-
téren csodálhatunk meg. Köszönjük a Dunakiliti Közsé-
güzemeltető Kft. dolgozóinak is a település díszítésében 
való közreműködést. Különösen szép lett idén az IKSZT 
előtti dekoráció és újdonságként szolgálnak a Villa köz-
ben a mézeskalács-figurák.

Készülünk az ünnepre
Idén is szívünkben meleg szeretettel készülünk az ün-
nepre. Várjuk Önöket 2024. dec. 20-án 16.30 órakor a 
Sportcsarnokban a „Karácsonyi ünnepváró” programra, 
melyen mindig jó együtt lenni és ünnepelni. Búcsúzás-
kor olyan jó érzés az Önkormányzat ajándékát átadva 
„Boldog karácsony”-t kívánni mindenkinek. 
Forralt borral, finomságokkal készülnek az Iskolai Szü-
lői Szervezet tagjai. Az utolsó adventi gyertyagyújtásra 
2024. dec. 22-én, vasárnap 16.15-kor kerül sor a csodás 
adventi koszorúnknál. Hálásan köszönöm minden segítő 
munkatárs, önkéntes támogatását. Ez teszi igazán ott-
honná számunkra Dunakilitit. Ezért érezzük úgy minden 
ünnepen és hétköznapon, hogy jó itt élni, jó itt dolgozni. 
JÓ EHHEZ A KÖZÖSSÉGHEZ TARTOZNI.
Áldott, békés ünnepet, a család és szeretteik körében el-
töltött örömteli napokat kívánok Dunakiliti és Tejfalu-
sziget lakóinak a Kiliti Krónika minden olvasójának Má-
rai Sándor gondolataival:

„Karácsonykor az ember mindig hisz egy kissé 
a csodában, nemcsak te és én,

Hanem az egész világ, az emberiség, 
amint mondják, hiszen ezért van az ünnep,

mert nem lehet csoda nélkül élni.”
 

Meleg szeretettel és őszinte tisztelettel:
Kovács Andor Tamásné 

Dunakiliti polgármestere 

Önkormányzati bizottságok az alábbi összetétellel  
alakultak meg 2024. október 11-én:
1) Gazdasági és Településfejlesztési Bizottság
- Elnök: Schnitzer Balázs
- Tagok: Erdős Zsolt, Gyárfás András
- Külsős tagok: Bieber Attila, Horváth Etelka

2) Szociális Bizottság
- elnök: Horváth Attila
- Tag: Edelmayer Miklósné
- Külsős tag: Stergericsné Bertalan Eszter

3) Ügyrendi Bizottság
- Elnök: Erdős Zsolt  
  (2026. jan. 1-től Edelmayer Miklósné)
- Tagok: Schnitzer Balázs, Horváth Attila

Ö N K O R M Á N Y Z A T I 
B I Z O T T S Á G O K

L E K Ö S Z Ö N Ő 
T E S T Ü L E T
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P O L G Á R M E S T E R I  P R O G R A M

SZÖVEG: KOVÁCS ANDOR TAMÁSNÉ POLGÁRMESTER

E G Y Ü T T  D U N A K I L I T I É R T !
P O L G Á R M E S T E R I  P R O G R A M  2 0 2 4 - 2 9 .

10 év tapasztalattal a hátam mögött, az elért eredmé-
nyek tudatában, megtapasztalva a polgármesteri lét, 
hivatás, életforma szépségét és nehézségeit, a 2024-29. 
közti ciklusra a Polgármesteri programban az alábbi cé-
lokat tűzön magam elé. 
Szeretném a települést tovább vinni a megkezdett úton, 
jól működő intézményeket elégedett munkavállalókkal, 
nyugodt, békés, élhető települést, jó közösséget, boldog 
lakosokat, sikeres vállalkozókat.
Szeretnék a képviselő-testülettel jó döntéseket hozni. 
Mindig tudni, hogy mi a helyes, mi a jó, mi a legjobb az 
itt élőknek, az itt dolgozóknak, az ide látogatóknak.
Figyelni szeretnék idősre és fiatalra egyaránt. Köszön-
teni szeretnék minden újszülöttet, tovább vinni a baba-
számla-rendszert. Szükségünk lenne új iskolaszárnyra, 
ha nem is valósul meg, legalább elő kellene készíteni azt, 
telkekre vagy sorházakra a fiataloknak, idősek otthonára 
a tapasztalt korosztálynak. 
Meg kell őrizni a rendezett településképet, meg kell 
oldanunk a temető bővítését, a Kossuth utca középső 
szakaszát (Kossuth u. 54-84.) is a faluközpontba kell il-
leszteni. Fásításra, környezetvédelemre is hangsúlyt kell 
tennünk.
A kamerarendszer bővítésével növelni kell a lakosság 
biztonságérzetét.

Jó kapcsolatot szeretnék ápolni az egyesületekkel, az 
egyházközséggel.
Tovább kell vinni hagyományainkat, tisztelni őseinket, 
megbecsülni egymás munkáját. Tiszteletben tartani egy-
más jogát a békés, nyugodt életre. 
Jobban ki kell használni a vizek, vízpartok adta lehető-
ségeket. 
Jó úton szeretnénk járni, új Duna-hídon, felújított utcá-
kon, járdákon, kerékpárúton közlekedni.
Lehet, hogy mindebből sok álomnak tűnik, de én azt 
mondom, a következő őt évben mindent meg fogok ten-
ni a képviselőkkel, a hivatallal azért, hogy az álmokból, 
minél több valósággá váljon.
Én hiszek az álmok erejében, hiszek magamban, és hi-
szek a Képviselő-testületben, az összefogásban.
A jelmondatom változatlan: a legnagyobb magyar, Szé-
chenyi István gondolata:
„Egynek minden nehéz, soknak semmi sem lehetetlen.”
Programomat 10 pontban fogalmaztam meg. Olvashat-
ják ezt a hivatal bejáratánál és felkerült a település hon-
lapjára is. 
Mottója minden cselekedetemnek:

Együtt Dunakilitiért! Építsük együtt a jövőt!
Dunakiliti, 2024. 10. 11.
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B E R E C Z  A N D R Á S  V O L T  A  V E N D É G Ü N K

M É Z E S K A L Á C S  S Z A K K Ö R

Kicsit furán indult az idei búcsúhétvége, a szép 
nyári időt egycsapásra esős, szeles kellemetlen 
időjárás váltotta fel, felülírva ezzel tervezett 
programjainkat. Még szerencse, hogy kiemelt, 
kedves vendégünk, a Kossuth-díjas Berecz And-
rás, nem egy ijedős fajta. Ő bizony vonatra ült, 
hogy eleget tegyen felkérésünknek és itt le-
gyen a dunakiliti színpadon. Nem csalódtunk 
a „Félbevágott pipafüst” est során, megkaptuk, 
amiért Berecz Andrást szeretjük. A szép ízes 
beszédet, az utánozhatatlan stílust, a humor 
megannyi fajtáját, sőt még a nótázás örömét is. 
Vastaps búcsúztatta Andrást, aki előadása után 
kijött a nézők közé és a következő vonatindulá-
sig mindenkivel elbeszélgetett, aki csak a köze-
lébe került.

K Ö Z Ö S S É G I  H Á Z  H Í R E I

Ősszel indult a Közösségi Házban a Nemzeti Művelődési 
Intézet által támogatott mézeskalács szakkör. Már he-
tedik alkalommal gyűltünk össze kedd délutánonként, 
hogy kis videófilmekről ellesve a praktikákat, saját bá-
torságunkat és ügyességünket használva mézeskalácsot 
süssünk. Kis csapatunk lelkes és támogató, igazán jól 
érezzük magunkat együtt. Külsős segítőként és mentor-
ként bevontunk Bazsó Lászlóné Ili nénit, aki tanácsaival, 
rutinjával nagyot lendít bizonytalankodásainkon.
Tervezzük, hogy a Csiripiszli ünnepen kiállítjuk friss 
munkáinkat. Bízunk benne, hogy tavaszra már ügye-
sedünk annyit, hogy tetszetős és persze finom sütiket 
készítsünk.
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SZÖVEG: KIS KLAUDIA, MASSZŐR
DUNAKILITI VÖRÖSKERESZT SZERVEZETE NEVÉBEN

E G Y E S Ü L E T I  H Í R E K

M Á G N E S E S  É R T E R Á P I ÁVA L  A  D U N A K I L I T I  
L A K O S O K  S Z O L G Á L A T Á B A N

Korábban már olvashatták e lapok hasábjain, hogy a 
Vöröskereszt Dunakiliti szervezete egy Bemer EVO Plus 
fizikai érterápiás gépet vásárolt a faluban élők hosszú 
éveken át tartó támogatásának köszönhetően. A cél ez-
úttal is a segítségnyújtás, a közösségi munka, igy ezt az 
orvostechnikai eszközt díjmentesen állítjuk a dunakiliti-
ek egészségének szolgálatába.
Dunakiliti Önkormányzatának jóvoltából ráadásul itt, 
helyben, otthonuktól csupán pár percre, a Közösségi 
Ház falugazdász irodájában vehetik igénybe a kezelést az 
egészségügyi kihívásokkal küzdők.
Hogyan is működik pontosan ez az új gép?
A Bemer nem kifejezetten betegségspecifikusan kezel, 
hanem a mikrokeringés serkentésével hat. A mikroke-
ringés nem más, mint az érhálózat legvékonyabb, ám 
az egész testet a legapróbb sejtekig behálózó ereiben a 
vér körforgása. Ezekben a vérerekben - melyek összes  
véredényünk mintegy háromnegyedét teszik ki - speciá-
lis tulajdonságuknak köszönhetően gyógyszeresen nem 
aktiválható a vérkeringés. A Bemer matrac mágneses im-
pulzusai azonban fizikailag hatnak, serkentik a pici erek 
pulzáló, lüktető mozgását. Ha szöveteinkben felélénkül, 
vagy megindul a mikrokeringés, azzal akár 30%-kal több 
oxigén és tápanyagdús vér jut a sejtekhez, szerveinkhez, 
ami az egészséges munkájukhoz, gyógyulásukhoz elen-
gedhetetlen.
Ki számára lesz hathatós segítség a Bemer kezelés-
sorozat?
• Keringési problémákkal küzdők (pl. vérnyomás eltéré-
sek, ödémásodás, érszűkület esetén)
• Mozgásszervi megbetegedésekkel, krónikus gyulladá-
sokkal, erős fájdalmakkal élők, különös tekintettel a mű-
tétek, törések után regenerálódókra
• Sebek gyógyulását gyorsítani vágyók (pl. foghúzás után, 
műtéti vagy diabéteszes, fekélyes sebek esetén)
• Alvászavarral, memóriazavarral, krónikus fáradtsággal, 
krónikus stresszel küzdők
• Cukorbetegség, anyagcserezavarok
• Neurológiai kórképek esetén (pl. Parkinson, stroke utá-
ni állapot, sclerosis multiplex, szédüléssel járó zavarok)
• Gyakori fejfájással, migrénnel élők
A fenti leggyakoribb betegségeken túl sok más esetben is 
katalizátora lehet a kezelés a gyógyulásnak, ugyanakkor 
fontos megjegyezni, hogy a szakorvosi kezelés mellett ez 
egy kiegészítő kezelés. Bátran keressenek minket, hogy 

együtt gondolkodjunk, de mindenekelőtt ne felejtsék el 
kikérni kezelőorvosuk szakvéleményét.
Az évek, akár évtizedek alatt kialakult problémákat saj-
nos 1-2 Bemer-kezelés sem oldja meg hosszú távon és 
egyik pillanatról a másikra. Fontos kiemelnünk, hogy a 
kezelést akkor is minimum 3 hétig naponta kell végez-
ni változó intenzitással, ha esetleg az pár alkalom után 
enyhülést hoz, vagy lassan jön a nagyon várt eredmény. 
Kérjük, mindenképpen annak tudatában vegyék igény-
be a lehetőséget, hogy közel egy hónapig minden nap 30 
perc kezelést és a Közösségi Házba eljutást igényli ide-
jükből. Reméljük, a javulás oltárán ezzel együtt is nagy 
könnyebbséget nyújt majd Önöknek, hiszen egyes kór-
házakban hónapos várólisták vannak erre a kezelésre.
Mit kell tenniük, ha szeretnének Bemer kezelés-so-
rozaton részt venni?
1. A +36702529042 telefonszámon tudnak bejelentkezni 
2025. január 2-től, telefonon pár szóban adják meg mi-
lyen problémával érkeznek.
2. Az első kezelés kicsit hosszabb időt vesz igénybe, mert 
részletesen átbeszéljük egészségi állapotukat, melyet 
egy adatlapon rögzítünk, majd összeállítjuk a Bemer ke-
zelési tervét.
3. A kezelés során Önnek más dolga nem lesz, mint egy 
ágyon fekve pihenni 15-30 percet.
4. Két kezelés után figyelje a testérzeteit, majd ezekről a 
következő alkalommal számoljon be nekünk, hogy opti-
malizálhassuk a folyamatot.
Időpontkérés 2025 január 2-től lehetséges, kezelés idő-
pontok január 20-tól kezdődnek. Kérjük a lakosságot, 
hogy a Vöröskereszt korlátos kapacitását figyelembe 
véve legyenek türelmesek velünk. Bízunk benne, hogy a 
Bemer kezelésekkel sok dunakiliti lakos mindennapjait 
könnyíthetjük meg. Szeretettel várjuk Önöket!
Békés, boldog karácsonyi ünnepeket kíván a Vöröske-
reszt helyi szervezete!
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D U N A K I L I T I  S Z Í N J Á T S Z Ó K  T A L Á L K O Z Ó J A

H A R M I N C A D I K  É V É T  Ü N N E P E L T E  A Z 
Ő S Z I D Ő  N Y U G D Í J A S  K L U B

SZÖVEG: BIEBER MIKLÓSNÉ KATI

2024. november 16-án, immár harmadik alkalommal 
rendeztük meg a helyi színjátszók találkozóját a Faluház 
színháztermében.
Közel 150 embert szólítottam meg, akikről tudtuk, hogy 
akár csak egy vagy két alkalommal is szerepeltek színda-
rabban. Az idősebbek, akik koruk, vagy egyéb ok miatt 
nem tudtak eljönni, örömmel fogadták a meghívást, és 
kérték, hogy tolmácsoljuk üdvözletüket - például Árvay-
né Olgi néni, Németh Jani bácsi és Schreiner Erzsi néni 
is, aki elmesélte, hogy annak idején milyen sok szöveg-
könyvet gépelt le. 
Szép számmal összegyűltünk így is, és nagyon örültem, 
hogy a távolabb lakók is eljöttek. Gyertyagyújtással em-
lékeztünk meg azokról a színjátszókról és rendezőkről, 
akik már nem lehetnek velünk. Köztük az előző évi talál-
kozónk óta eltávozottakról: Girbiczné Évi néni, Vargáné 
Rigó Frida, Szakály Zoli. 
A MAGYAR NYELV NAPJÁHOZ kapcsolódva egy rövid 
jelenetet tanultunk és mutattunk be erre az alkalomra. 
Arany János: A Jóka ördöge című pórregéjét adtuk elő. 

Később pedig a Kislaptáros együttes muzsikált. Az isme-
rős szigetközi dallamokat együtt énekeltük, néhányan 
még táncra is perdültek. 
Sokan hoztak finom süteményeket, Horváth Farkas Péter 
jóvoltából pedig jó borokkal is koccinthattunk. Közben 
fölidéztük emlékeinket a régi és a közelmúltban készült 
fotókat nézegetve. Varga Évike még sok évvel ezelőtt vi-
selt jelmezét is elhozta. 
A dunakiliti színjátszók egy nagy, generációkon átívelő 
közösség. Nemcsak a színpadon szereplők és rendezők 
tartoznak bele, hanem mindenki, aki bármilyen módon 
segít, hogy évente farsang idején egy jó színdarab ke-
rülhessen bemutatásra saját magunk, és környezetünk 
szórakoztatására. A dunakiliti farsangi színjátszás azon 
kívül, hogy nagyon régi helyi hagyomány, nagy közös-
ségteremtő erő is. Ezt meg kell tartanunk!
A Dunakiliti Színjátszók Egyesület tagjaival ezért hatá-
roztuk el, hogy ha lehet, minden évben egyszer megszer-
vezzük a találkozót. 

Kedves összejövetellel, finom vacsorával ünnepelte az 
Őszidő Nyugdíjas klub megalakulásának 30. évforduló-
ját. Haszonits Judit, a jelenlegi klubvezető köszöntőjében 
visszapillantott elődei munkájára, felidézte az első tagok 
névsorát, akik közül már csak kevesen vannak közöt-
tünk. Az elhunyt tagokról szép megemlékezést készített 
a színpadon. Vidám és szívhez szóló versek után polgár-
mester asszony és a képviselő-testület köszöntötte az 
ünnepelteket. Vacsora előtt a Győri Obsitos Dalárda vet-
te birtokba a színpadot és adott jó hangulatú koncertet, 
majd a nóták vették át a főszerepet.
Isten éltesse még sokáig ezt a jó kis közösséget!
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E M B E R M E S É K

„ C S O D Á L A T O S  G Y E R M E K K O R U N K  V O L T  T E J F A L U N ! ”

SZÖVEG: EDELMAYER ANDREA

Kati, a felmenőid is itt laktak már Tejfalun?
Igen, a nagyszüleim háza volt, amiben most lakom. Job-
ban mondva itt állt a házuk. 1958-ban, amikor születtem, 
bontották le a régi házat és építették fel a szüleim ezt 
a mostanit, amiben lakom. Anyukám mesélte, hogy a 
kamrában volt az ideiglenes lakásuk az építkezés alatt. 
Azt mondta, hogy nagyon jó baba voltam, hagytam őket 
dolgozni. Öten vagyunk testvérek, Lajos bátyám sajnos 
már nincs közöttünk. Én vagyok a legfiatalabb, én ma-
radtam itthon a családi házban. Nagyon jó gyerekkorunk 
volt. Mint minden falusi gyereknek, nekünk is megvol-
tak a feladataink. Nyáron ezek a feladatok főleg reggeli 
és délelőtti munkák voltak, mert a délután nagy részé-
ben szüleink engedtek bennünket fürdeni, játszani. Késő 
délután aztán hazahajtottuk a teheneket meg a libákat, 
bár a libák pár nap alatt megtanulták az utat és haza-
mentek egyedül is. A Rudi-réten volt a legelő, oda kel-
lett kihajtani a teheneket és a libákat is. Csodálatos hely 
volt a Rudi-rét. Tele hatalmas vadkörtefával. Közel volt 
a víz, így nem unatkoztunk egy percet sem. Fürödtünk, 
horgásztunk. Mivel Tejfalunak nem volt pásztora, a te-
henek őrzését a gazdák felosztották egymás között. An-
nak függvényében, hogy hány tehenük ment a legelőre, 
mindenkinek kiosztották, hogy mikor és mennyit kell vi-

gyázni a csordára. Egy tehén fél napnak számított. Szüle-
ink életkorunknak megfelelően bíztak meg feladatokkal. 
Míg kicsik voltunk csak répazöldet gyűjtöttünk, mikor 
már kést mertek a kezünkbe adni, már összevághattuk a 
zöldet a kacsáknak. Kukoricát morzsolni már elég kiskor-
ban tudtunk. Iskolaidő alatt is megvolt a feladat. Ősszel 
a kukoricaföldre jártunk ki szedni és fosztani, később ré-
pát szedtünk. No, azt annyira nem szerettük, mert mire 
a répaszedés ideje elérkezett, addigra már hideg volt és 
sár. A földeken, a munka közben elfogyasztott kacsazsí-
ros kenyérnek és a bepirosodott paprikának az íze még 
most is a számban van. Mikor hazamentünk, még tanulni 
is kellett. Testvéreim még petróleumlámpánál írtak-ol-
vastak, mert csak ’65-ben vezették be a villanyt. Reggel 
pedig mentünk az iskolába. Vagy gyalog, vagy biciklivel, 
vagy busszal. Amíg jó idők voltak nem nagyon buszoz-
tunk, főleg, mert hazafelé nem is volt járat. Sokszor visz-
sza is kellett menni délután őrsi órára, ilyen-olyan fog-
lalkozásra. Edzett gyerekek voltunk az biztos, nem sokat 
betegeskedtünk. Fiútestvéreim kaszálni is jártak édes-
apámmal. A forgatásban és a gyűjtésben már mi lányok 
is segítettünk. A vasárnap a pihenés napja volt. Kivételt 
képezett a széna vagy lucerna gyűjtése. Különösen ak-
kor, ha esőt jósolt a meterológia. Mi lányok, a házimun-
kák mellett az állatok körül is sokféle tevékenységet vé-
geztünk. Megtanultunk tehenet fejni, kacsát tömni vagy 
libát melleszteni. A fejést inkább én végeztem, mert a 
nővérem nem nagyon szerette. Egy percig sem bánom, 
hogy szüleink megtanították a munka szeretetét, meg-
becsülését. Minden bizonnyal ennek is köszönhető, hogy 
bárhová sodort az élet, megálltam a helyem, nem futa-
modtam meg a nehézségek, problémák elől.
Délután aztán játszhattunk. Sűrű kóróban bújócskáz-
tunk, a szín alatt ugráltunk a friss szénába, de arra vi-
gyáztunk, hogy a lucernát elkerüljük, mert azért aputól 
kikaptunk volna. 

A „Hosszú téli esték hasznosan” előadássorozat egyik előadója volt nemrégiben T. Városi Ágnes 
főmuzeológus, aki az ókortól kezdve mutatta be a gyermekek életét. Elhangzott például az is, hogy 
Magyarországon a múlt század 70-es évekig természetes volt, hogy a gyerekek kivették részüket a 

családi munkából, ami főleg faluhelyen volt jellemző. Beszélgetésünk Katival ráerősített erre, mert az ő 
tejfalusi gyermekkora is a játék, a munka és az iskola körül forgott.

B O Z I  K A T A L I N  T Ö R T É N E T E
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Hárman barátnősködtünk, a nővérem, Bozi Pötyi és én. 
Nem volt akkor velünk egykorú lány a közelben, inkább 
fiúk voltak többen. Erdős Imi és Misi, Csanádi Gyuri, Vizy 
Pisti, Ranyák Misi, Ranyák Lujzi és Pityu, Jankó Árpi, Zal-
ka Gyuszi, Feri bátyám. Velük bandáztunk, fociztunk, 
fürödni jártunk.
Teltek az évek és gimnáziumba kerültem, majd a főisko-
lát Pécsen végeztem el. Történelem-orosz szakos tanár 
lettem. Hazajöttem egy évre, de 1982-ben férjhez men-
tem és visszakerültem Pécsre. Ott éltünk 1997-ig. Taní-
tottam, majd kisiparos vállalkozó lettem. András fiam 
ott született. Eljött az idő, mikor a hazaköltözés mellett 
döntöttem és úgy időzítettem, hogy a fiam Óváron a Kos-
suth Gimnáziumban kezdhesse a 6 osztályos matematika 
szakot. Szüleimhez költöztünk és itt vagyok azóta, bár 
ők már sajnos nincsenek velem. A tanári pályán nem 
tudtam elhelyezkedni, így az óvári önkormányzatnál ta-
láltam munkát. Sok éven keresztül foglalkoztam gyám-
hatósági ügyekkel, majd a Gyámhivatalt vezettem pár 
évig. Nyugdíjazásom előtt pedig pártfogó felügyelőként 
foglalkoztam a fiatalkorú bűnelkövetőkkel.
Emlékszel nagyobb összejövetelekre, ünnepekre a faluban?
Búcsúkor mindössze egy vásáros volt a mindenkori 
kocsmánál. Miután Bozi Mihály bácsi kocsmája bezárt, 
először a Teiszler-kocsmánál, később a kápolna melletti 
vendéglátóhely szomszédságában állította fel asztalkáját 
az árus. Leginkább kakasos nyalókát, similabdát, trombi-
tát és kukkert lehetett kapni.
A Teiszler-kocsma abban az épületben üzemelt, ahol ré-
gebben a Csiba Panci bácsi lakott. Az egymásba nyíló he-
lyiségek közül az első a kocsma volt, a belső pedig a bolt. 
Emlékszem még arra, hogy volt egy fabábos kuglizó a 
Mihály bácsi régi kocsmájánál, ahol a bábukat gyerekek 
állították 10 fillérért. Egyszer annyi pénzem gyűlt össze 
így, hogy 30 db harminc filléres Balaton kockát tudtam 
venni a boltban. Irtó büszke voltam magamra!
Összejövetel volt a tollfosztás, hiszen szinte minden ház-
nál tartottak libát. Emlékszem, a nagymama szobájában 
egy hosszú asztalnál ült nagymama, az anyukám, Bozi 
Ilka néni, Schreiner Juliska néni, talán még Majtényi Éva 
néni. Schreiner Miki pedig osztotta az asszonyoknak a 
tollat. Ő volt a segéd.
Most milyen az élet Tejfalun?
Csöndes a mi kis falunk. Egyre inkább elöregszik, alig van-
nak fiatalok. Éppen nemrég jöttünk össze egy kis baráti 
társasággal és beszéltük meg, hogy amióta kocsma sincs, 
ez a falu teljesen kihalt. Különösen így télen. Mindenki 
bezárkózik, az idősek nyilván már félnek kicsit. Nyáron 
van egy kis mozgás, gyakran látni biciklis turistákat, meg 
pár hétig Haskóné Lelkes Bettike gyerektáborába érkező 
gyerekek zsivajától hangos a falu. Bezzeg Síkosban nagy 
élet folyik a vízparton, hétvégén megszámlálhatatlanul 
sok autó jön-megy. Apukám régebben azt szokta monda-
ni, hogy akkora a forgalom, hogy forgalomirányító jelző-
lámpát kellene telepíteni.
Gondolom, azért még a szomszédok figyelnek egymásra.

Ebből a szempontból nem változott semmi. Sokat bete-
geskedtem az utóbbi időben, kórházban is voltam. Maj-
tényi Sanyi és Éva a felesége gondozták a kertemet, le-
szedték a termést, figyeltek a házra. Sokat segített Máté 
Juliska is. De mindannyian figyelünk egymásra, külö-
nösen az idősekre. Szólunk, ha valami gyanúsat látunk, 
vagy idegen kóborol a faluban.
Mindenképp szerettelek volna kérdezni a kápolnáról is.
A kápolnát Bozi Mihály, a nagyapám testvére építtette 
1935-ben. Miska bácsiról mindenki azt gondolta, hogy 
agglegény, de kiderült, hogy volt felesége Pozsonyban, 
aki úriasszony létére nem akart falura költözni. Hogy eb-
ből mi az igaz? Ki tudja. Miska bácsi kocsmát üzemelte-
tett, ott is lakott. A Szigetközi Krónikában még Timaffy 
László is megemlíti, hogy híresen jó bort mért. 2015-ben, 
amikor a kápolna 80 éves lett, már nagyon rossz álla-
potban volt. Áztak a falak, a padló szinte szétporladt. 
Évekkel előbb gyűjtésből már a tetőt rendbe hozattuk 
és Szalay Zoliék térkövezték a bejáratot. Újra gyűjtést 
szerveztünk az anyagiak előteremtésére, de helyi vállal-
kozók, mesteremberek a nemes cél érdekében ingyen is 
dolgoztak. A 2015-ös év ráment a felújításra, de mond-
hatjuk, hogy megérte. Szép lett nagyon. Most már csak 
arra várunk, hogy szentmise is legyen ebben a kápol-
nában, mert a kötelező búcsúi misén kívül sajnos nem 
nagyon részesülünk ebben. Eddig is Lupus atyának volt 
köszönhető, hogy időnként szentmiséket tartott, mióta 
azonban Lupus atyát áthelyezték, ez is megszűnt.
Most elsősorban két unokám boldog nagymamája va-
gyok. Máté, a nagyobbik, gyakran van nálam. Fiamék 
Máriakálnokon élnek, gyakran igénybe veszik a „ma-
maovit”. Máté egy igazi falusi kisgyerek. Imádja a nö-
vényeket, az állatokat, a mezőgazdaság minden egyes 
szegmense érdekli. Minden traktort, gépet ismer. Olyan 
áhitattal nézi a hatalmas traktorokat, hogy az ismerős 
gazdák felveszik őt és elviszik magukkal dolgozni. Máté 
órákig bírja az aratást, a silózást. De szereti a kiskertet is, 
nekem nagyon sokat segít gazolni, betakarítani. És per-
sze a mamánál még sarat taposni is lehet! Nagy örömet 
szerez, ha velem van. Kisebbik unokám, Blanka másfél 
éves, ő még csak a szomszédban legelő birkákat nézegeti 
csodálkozó szemekkel.
Köszönöm szépen a beszélgetést, jó volt hallgatni téged. Nincs 
nagy korkülönbség köztünk, ifjúságunk majdnem egybeesett. S 
bár én városi lány voltam, teljesen bele tudtam élni magam a 
tejfalusi gyerekkor szép napjaiba.
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I S K O L A I  H Í R E K

D R .  B A T T H YÁ N Y- S T R A T T M A N N  L Á S Z L Ó 
Á L T A L Á N O S  I S K O L A  H Í R E I

2024. szeptember 2-án megkezdődött a tanítás a Dr. Bat-
thyány-Strattmann László Általános Iskolában. 135 ta-
nuló kezdte meg tanulmányait a 2024/2025-ös tanévben, 
felső tagozaton 69, alsó tagozaton 66 tanuló - köztük 15 
elsős, akiket Arany Eszter osztályfőnök kísért át az óvo-
dából az általános iskolába.
Augusztusban a pedagógusok azon fáradoztak, hogy 
mire becsengetnek felkészülten várhassuk a gyereke-
ket. Iskolánk alapvető feladata továbbra is az oktatás és 
nevelés, mely rendkívül összetett. Az idei tanév kiemelt 
feladatai között szerepel az innovatív tanítási-tanulási 
módszerek alkalmazása, differenciálás-esélyegyenlőség 
biztosítása, alsó-felső tagozatváltás, és az elsős tanulók 
szocializációjának segítése, valamint a pedagógusok és 
az intézményi önértékelésének elvégzése. Nagy hang-
súlyt fektetünk a gyermekek személyiségének fejleszté-
sére, közösségépítésre, tehetséggondozásra, és a sajátos 
nevelési igényű tanulók megsegítésére. A Győri Tanke-
rületi Központ jóvoltából az ötödik, hetedik és nyolcadik 
osztályosok is kaphattak notebookot, melyet tanulmá-
nyaik befejeztéig használhatnak.

Nagy örömmel láttuk, hogy a nyár folyamán megkezdőd-
tek a salakos pálya felújításának munkálatai, amit egy 
szabvány méretű rekortán pályával váltott ki Dunakiliti 
Község Önkormányzata komoly anyagi ráfordítással. A 
rekortán pálya avatására szeptember 26-án került sor 
megnyitó ünnepség keretében, amikor is az iskolások és 
a község sportolni vágyó lakosai birtokba vehettük az új, 
minden igényt kielégítő sportpályát. Köszönjük az Ön-
kormányzat, a helyi vállalkozók támogatását, hogy a pá-
lya megvalósult és a körülötte lévő zöldterület megújult. 
A tanulás mellett színes, programokban gazdag heteken, 
hónapokon vagyunk túl. 
Szeptemberben, a népmese világnapján csakúgy, mint 
tavaly, idén is a negyedik osztályosok adtak elő a Fa-

luházban egy mesét, melyet az alsós tanulókon kívül 
a szülők, és az óvodások is megtekinthettek. Októberi 
ünnepélyeinken iskolai keretek közt, és faluszinten is 
színvonalas műsort adtak elő diákjaink: október 6-án az 
aradi vértanúkra az ötödik osztályosokkal, 1956. októ-
ber 23-i forradalomra és szabadságharcra a 8. osztályo-
sokkal, míg névadónk dr. Batthyány-Strattmann László 
születésének 154. évfordulójára a 7. osztályosokkal em-
lékeztünk. Október hónapban megemlékeztünk még a 
zenei világnapról, az állatok világnapjáról, ajándékot 
készítettünk községünk idős lakóinak, akiknek ünnepé-
re műsorral is készültünk. A DÖK szervezésében a csalá-
dokkal együtt a környezeti kultúra fejlesztése érdekében 
papírt gyűjtöttünk, és a helyi vadásztársaság kezdemé-
nyezésére gesztenyét gyűjtöttünk. Szintén a DÖK szer-
vezésében őszi kiránduláson túráztak iskolás kis és nagy 
diákjai Pannonhalmára és Nyúlra, majd egy fergeteges 
Halloween partival zárták a hónapot.
Az októberi Pályaorientációs napon olyan munkahelyek-
re látogattunk, ahol többféle szakma megismerésére volt 
lehetőségünk. Osztályaink a következő munkahelyeket 
látogatták meg: Tűzoltóság, Vadászház, Makay Lovarda, 
Greenhaus konzervüzem, de volt olyan osztály, aki  Szi-
tás Gergely műhelyében járt. A nagyobbak a Lipóti Pék-
ség üzemében vendégeskedtek, illetve az óvári Ipartes-
tület által szervezett programon, valamint a Szertelen 
napon vettek részt.
Sportolóink is sikeresek voltak, az MDSZ mezei futásán 
több tanulónk is továbbjutott a körzeti fordulóból a me-
gyei versenyre, de labdarúgóink is elégedetten várhatják 
a tavaszi fordulókat.
Az őszi szünet után már novemberben Márton-napi ha-
gyományokat elevenítettünk fel, lámpásokkal vonultunk 
fel az iskola körül. A november legnagyobb eseménye az 
Egészségnevelési hét volt. Rajzversenyt hirdettünk alsó 
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K Ö N Y V T Á R B A N  A  N A G Y C S O P O R T

és felső tagozaton, majd a Dunakiliti Agrár Zrt. jóvoltá-
ból Tejnapot tartottunk. A felsősök több előadást is hall-
gathattak mentális egészségről és szájápolásról. Vidám, 
sportos és szellemi vetélkedőket szerveztünk, ahol a 
gyerekek a saját maguk által verbuvált csapatukkal mé-
rettethették meg magukat. 
Nagyon fontos feladatunk a nyolcadik osztályosok felké-
szítése a továbbtanulásra, hiszen jövőjük egyik legfon-
tosabb döntését kell meghozniuk szüleik segítségével. 
Az iskolánk ehhez minden segítséget megad: a fontos 
időpontokról folyamatos tájékoztatás, középiskolai nyílt 
napokon a látogatások biztosítása, pályaválasztási kiállí-
táson megjelenés, pályaválasztási szülői értekezlet meg-
tartása középiskolák részvételével helyben az iskolában, 
a folyamatosan érkező továbbtanulási hírek továbbítása 
a diákok felé.
A téli szünetig még van pár hét, ezt sem fogjuk tétlenül 
tölteni, hiszen vár bennünket egy Mikulás-projekt, és 
nagy lelkesedéssel készülünk a karácsonyi ünnepélyre. 
Többször fogunk szerepelni az adventi hétvégéken is, 
szeretettel várunk minden kedves érdeklődőt.
Ezúton szeretnénk köszönetet mondani mindenkinek, 

aki valamilyen formában támogatja iskolánk működését 
– könnyebbé téve ezzel tanulóink és a mi munkánkat. 
Köszönjük facebook követőinknek a sok pozitív kom-
mentet, ami mindig bizonyosságot ad arról, hogy jó úton 
járunk.
Békés karácsonyt, és nagyon boldog új esztendőt kíván 
iskolánk tantestülete és valamennyi tanulója Dunakiliti, 
Tejfalusziget és Feketeerdő lakóinak!

Örömömre, néhány éve a nagycsoportos ovisok meglá-
togatnak a könyvtárban a „Népmese napja” alkalmából. 
Ilyenkor beszélgetünk egy kicsit a mesékről, Benedek 
Elekről, de ami a legfőbb, ilyenkor mesélek. Hiszen er-
ről szól ez az alkalom! Tessék elhinni, az élő mese cso-
dálatos hatással van a gyerekekre. Nem csacsognak, 
nem nyüzsögnek, figyelnek. Utána pedig lehet velük az 
elhangzott történetről is beszélgetni. Számomra külön 
boldogság volt, hogy Bogi kisunokám csoportját láthat-
tam vendégül a könyvtár meseszőnyegén.
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Z E N É S  M E S E D É L E L Ő T T  A Z  Ó V O D Á B A N

Ú J  F O G O R V O S U N K  B E M U T A T K O Z Á S A
SZÖVEG: DR. HERMANN-NÉMA ÁGNES

Violin király és Hanga királykisasszony meséjét adta elő Joós Tamás énekmondó, zenész az oviban a könyvtári szol-
gáltató rendszer jóvoltából. Tamás nem csak mesélt, hanem énekre és a hangszerek felismerésére is tanította a gyere-
keket. Mindezt sok-sok türelemmel és rendkívül jó humorral. Hogy a végén táncra perdült az egész óvoda, azon már 
egyáltalán nem csodálkozott senki. Vidám délelőttöt szerzett mindnyájunknak.

E G É S Z S É G

Tisztelt Olvasók!

Engedjék meg, hogy bemutatkozzam: Dr. Hermann-Né-
ma Ágnes vagyok, fogorvos. 2012-ben végeztem a Deb-
receni Egyetem Fogorvostudományi Karán. Pályafutá-
somat Győrben kezdtem, majd a Hédervári fogorvosi 
körzetet láttam el. Ezalatt a 12 év során sok páciens meg-
fordult nálam és nagyon sok tapasztalatot szereztem a 
fogászat különböző területein legyen szó megelőzésről, 
fogmegtartó kezelésről vagy fogpótlásról. 
Fogorvosi tevékenységem során fontosnak tartom a 
precíz szakmai munkát, az oldott, nyugodt légkör meg-

teremtését, és a bizalmon alapuló, tartós orvos-páciens 
kapcsolat kialakítását. Ehhez nagy segítséget nyújt asz-
szisztensnőm Bereczki Adél. Célom, hogy továbbra is 
magas színvonalú személyre szabott ellátást biztosítsak 
a pácienseimnek. Munkám során nagy figyelmet fordí-
tok a megelőző fogászati kezelésekre, prevencióra. Fő 
érdeklődési területem az esztétikai fogászat. A folyama-
tos betegellátás mellett rendszeresen részt veszek szak-
mai továbbképzéseken, hogy jártas legyek a legújabb 
technikákban.
2024. Július 1-től látom el a Dunakiliti, Feketeerdei fog-
orvosi körzetet.  A rendelőben új fogászati kezelőegység, 
nyugodt légkör várja a pácienseket és a jövőben tervben 
vannak további fejlesztések is, hogy modern eszközök-
kel és megoldásokkal szolgálhassam ki a körzetben élők 
igényeit.
Nagy öröm számomra, hogy munkámmal hozzájárul-
hatok a helyiek egészségéhez és ellátásához. Köszönöm 
mindenkinek, hogy ilyen kedves fogadtatásban volt ré-
szem, jó érzéssel tölt el, hogy ilyen kedves helyen végez-
hetem a munkámat. 
Szeretettel várom a már meglévő és minden kedves új 
pácienst aki megtisztel bizalmával.
Időpont egyeztetésért keressenek minket bizalommal a 
fogászat telefonszámán: 30/452 1872.
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P I X E L  É S  F O L K L Ó R  K I Á L L Í T Á S  B U D A P E S T E N  A 
H A G Y O M Á N Y O K  H Á Z Á B A N

SZÖVEG: MÁTÉ MÁRIA

O L V A S N I V A L Ó

Magyar népművészet és fotográfia a 21. században című 
kiállítás megnyitón jártunk október 9-én.
A „kisfalusi májusfa” idei kitáncolásán részt vett a téma 
iránt érdeklődő Farbaky Tamás fotográfus.
A májusfaállítás itt már nem annyira a lánykéréshez köt-
hető jelentésében éledt újra, sokkal inkább az összetarto-
zás megélése és a közösség erősítése az újraértelmezett 
célja. Az eseményről sok-sok fotó készült, megörökítve 
az esemény hangulatát is. (Erről a Népszava 2024. június 
29-i Visszhang melléklete is beszámolt.).

Örömmel értesültünk róla, hogy Farbaky Tamás itt ké-
szült fotóit kiállítják a Hagyományok Házában.
A kiállítás megnyitójára néhányan kisfalusiak az önkor-
mányzat jóváhagyásával, a falubusszal juthattunk el.
A kiállító fotográfusok a „Nemzet Művésze” (Korniss 
Péter) kitüntetettől, a pályakezdő fiatalokig, akik sokfé-

le stílusban alkotnak, de összeköti őket a hagyományok 
iránti mély érdeklődés.
A mindannyiunkat lenyűgöző, színvonalas megnyitót 
követően megnéztük a kiállított képeket. Örültünk és 
köszönjük, hogy ott lehettünk. Lehetőségünk nyílt be-
szélgetni a fotóssal, aki csak egy eseményre érkezett ak-
kor Dunakilitire, de ennél sokkal többet kapott: kedves 
fogadtatást, barátságot és felejthetetlen benyomásokat 
falunkról. Magunk sem gondoltuk volna, hogy az ötödik 
májusfánk híre Budapestre is eljut.
Egy rövid ideig úgy tetszett, hogy a globalizáció kiradíroz 
minden hagyományt. Ám, ha másként is, ha szabálytala-
nul, mégis felbukkan a tradíció itt és ott napjainkban. A 
fotográfiák arról tanúskodnak, létezik a népművészet, 
élni tud a hagyomány a 21. században is. A fotográfusok 
megtették a magukét. 
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E M L É K T Á B L A
SZÖVEG: BIEBER MIKLÓS   

A Faluház Kossuth Lajos utca felőli homlokzatán egy 
márványtábla található, mely Mészáros József plébános 
úr 1956. október 27-én tanúsított emberi helytállásának 
állít emléket. Az emléktáblát Dunakiliti Község Önkor-
mányzata állította az ’56-os forradalom és szabadság-
harc 50. évfordulóján, 2006. október 23-án. Plébános úr 
méltatása és az események felidézése akkor megtörtént. 
Az idei ’56-os megemlékezésen azt vettem észre azon-
ban, hogy egyre kevesebben vannak, akik tudják, miről 
van szó, mit takar az emléktáblán található mondat. Ami 
érthető is, hisz az események résztvevőiből, a táblaava-
tón ünneplő közönségből már sokan meghaltak, egyesek 
megfeledkeztek róla, s közben felnőtt egy új nemzedék, 
akik ez időben még nem is éltek, vagy gyerekek voltak, 
emellett jó páran költöztek ide, akik az egészről mit sem 
tudnak. A táblaavató ünnepségen elhangzott beszédekre 
pontosan már én sem emlékszem, azt azonban biztosan 
tudom, mit takar az „emberi helytállás”. Veszem tehát a 
bátorságot, hogy ezt elmondjam azoknak, akiket érdekel 
és szívesen veszik. Feljogosítva is érzem magam a törté-
net elmondására – bár jó magam az események idején 
még nem voltam egészen 2 éves – mert hiteles szemta-
núkról vannak ismereteim. Családunk 1956-ban a Kos-
suth Lajos utca 6-ban (ma Kossuth Lajos utca 85.) lévő 
házban élt, amely ház téglakerítésének a szomszéd felőli 
sarka majdnem teljesen szembe esett az akkori Tanács-
háza bejáratával. Szüleim és az akkor 7 és 8 és fél éves 
testvéreim e téglafal széles tetejéről egy ott álló fenyőfa 
(kb. 10 éve vágták ki) takarásában mintegy „páholyból” 
figyelték az eseményeket. Szüleim nekem is sokszor el-
mesélték az ott történteket, de bátyám és nővérem ma is 

jól emlékeznek rá. Eszerint hatalmas, izgatott, felfoko-
zott érzelmű tömeget láttak a Tanácsháza előtt, s az épü-
let bejárati lépcsőjénél két ember ütlegelt és rugdalt egy 
harmadikat, majd a bántalmazott ember a földre esett, 
ahol tovább rugdalták. Ekkor kivágódott a sekrestye aj-
taja, és Mészáros plébános úr sietős léptekkel, útközben 
magára öltve egy karinget és stólát a felső lépcsőfokra 
ugrott, majd felhasználva hatalmas tekintélyét és szóno-
ki képességét harsány hanggal megállította az ütlegelést 
és szónoklatot intézett a dühös tömeg felé. Felhívta fi-
gyelmüket keresztény emberi mivoltukra, hogy a bántal-
mazás, az öldöklés nemcsak ember elleni, de elsősorban 
Isten elleni vétek. A határozott fellépés és a szónoklat 
hatott, a tömeg egyre jobban halkult, az indulatok csil-
lapodtak, a tömeg oszolni kezdett, az MHSZ raktárából 
szerzett fegyvereket összeszedték (vagy ki sem osztot-
ták, ezt már pontosan nem tudom). Ennyi a történet...
 Mészáros József 1911. február 13-án született a Püski 
melletti Lucska-tanyán. Magyaróváron tanult a Piaris-
ta Gimnáziumban, majd teológiát Esztergomban. Pappá 
szentelése után Budára, Csillaghegyre helyezték káplán-
nak, ahonnan politikai okok miatt kiüldözték. Így került 
kis falunkba plébánosnak 1949-ben, s ekként szolgált 
egészen nyugdíjba vonulásáig (1976.). 1984. január 21-
én, papságának 46. évében bekövetkezett halála után a 
helyi temetőben temettük el elhunyt paptársaival kö-
zös sírba. Az 1956-os emberi helytállása abban nyilvánul 
meg, hogy nem törődve az ő fellépésének bármilyen vár-
ható következményeivel (akár a dühödt tömeg, akár a 
kommunisták irányából), csak az emberért állt ki, álljon 
az bármelyik oldalon. Cselekedetével lincselést akadá-
lyozott meg, nagy valószínűséggel kilitiek egymás elleni 
fegyverhasználatát, esetleg halálát is. Határozott fellé-
pésének eredménye az is, hogy embereket menthetett 
meg az akasztástól, és hosszú-hosszú börtönbüntetés-
ből a forradalmat követő megtorlás során – mindez az ő 
mélységes humanizmusának köszönhető. 
    Ezek tudatában emlékezzünk rá tisztelettel és kegye-
lettel!  Az örök világosság fényeskedjék neki!
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E G Y  A P R Ó C S K A  K A R Á C S O N Y I  É N E K
ÍRTA: PIFKÓ CÉLIA

Bemberi nem szerette a karácsonyt. Maga sem tudta 
igazán, hogy miért. Bosszantották a teli szatyrokat ci-
pelő, csomagokkal egyensúlyozó, kipirult arcú emberek. 
Bosszantották a mindenfelől harsogó vidám, karácsonyi 
énekek. Bosszantotta a havazás is, amiért csak csúszkál-
va, botorkálva tudott haladni benne.
Hát, még ha tudta volna, hogy az égből hulló hópelyhek 
között aprócska angyalok is szállnak le észrevétlen a 
földre.
Egy ilyen aprócska hópehely szállt le azon a napon Bem-
beri kabátjára is. Olyan finoman érkezett a vállára, mint 
egy lehelet. Aztán az aprócska angyal ott, a vállán éne-
kelni kezdett, de olyan halkan, hogy Bemberi nem is 
hallotta, és ettől valahogy észrevétlen arra vitte a lába, 
amerre az angyal hangja vezette.
Egy kis eldugott utcában találta magát, ahol annak előtte 
még sosem járt. Mire felocsúdott, a keze már le is nyomta 
egy aprócska bolt kilincsét, s már visszalépni sem tudott, 
mert a pult mögött álló eladó mosolyogva üdvözölte:
– Köszöntöm a karácsonyi emlékek boltjában.
Bemberi körbenézett a kis üzletben. A plafonig nyújtózó, 
végtelen hosszú polcokon mindenhol hógömbök álltak.
– Ez meg miféle bolt? Meglehetősen egyhangú a kínálat 
– jegyezte meg gúnyosan.
– Ez egy különleges hely, különleges embereknek – vála-
szolta az eladó rendületlen mosollyal.
– Akkor semmiképp sem nekem való. Bennem aztán nin-
csen semmi különleges.
– Ha így volna, be sem tévedt volna ide.
– És mitől olyan különleges ez a bolt?
– Itt, a polcokon sorakozó hógömbökbe zárva mindenki 

megtalálhatja a saját karácsonyi emlékeit. Még azokat is, 
amelyekről azt gondolja, hogy már régen elvesztek. Csak 
meg kell ráznia a megfelelő gömböt.
– Ez teljességgel lehetetlen – csóválta a fejét hitetlen-
kedve Bemberi. – De még ha így is volna, miért éppen 
a karácsonyokra akarjak emlékezni? Mindenhol tömeg, 
mindenhol rohanás és kapkodás. Minden csupa latyak és 
csupa hó. Amúgy is, minden gömb tökéletesen egyfor-
ma…
– Egészen biztos ebben? – kérdezte az eladó, majd elin-
dult a polcok mellett. Ujját végighúzta a polcok szélén, 
majd hirtelen megállt. Leemelt egy gömböt a polcról, és 
Bemberi kezébe nyomta.
– Nézze csak meg közelebbről! Bátran rázza meg!
Ahogy Bemberi a kezébe vette a hógömböt, különös 
bizsergést érzett, valahol a gyomra és a szíve közti tájé-
kon. Mintha ismerős lett volna neki ez a furcsa érzés, de 
nem tudta megmondani, honnan.
– Talán csak az éhség – gondolta, és megrázta a gömböt. 
A kavargó hópelyhek között álló házikó ajtaja kinyílt.
Bemberi közelebb emelte a szeméhez, hogy beleshessen 
rajta, aztán döbbenten dadogta:
– De hiszen… de hiszen ez lehetetlen! Ez annak a kará-
csonynak az emléke, amikor a vágyott távirányítós autó 
helyett focilabdát kaptam?
– Csak ennyire emlékszik? Rázza még egy kicsit a göm-
böt! – hunyorgott rá az eladó.
Bemberi újra megrázta, és nagyon figyelt.
– Nos? – kérdezte az eladó, és le sem vette a szemét róla.
– Igen, már látom – bólogatott Bemberi. – Látom, ahogy 
lecsúszunk a szánkóval a dombról, és ott a hóember, 
amit együtt építettünk, és mintha – szimatolt bele a le-
vegőbe –, mintha érezném a narancs és a mézeskalács 
illatát is – mondta Bemberi, és lehunyta a szemét. Mikor 
újra kinyitotta, odanyújtotta az eladónak a hógömböt:
– Megveszem – jelentette ki.
Az eladó mosolyogva bólintott, és selyempapírba csoma-
golta a gömböt. Mikor Bemberi kilépett az utcára, egé-
szen különösen érezte magát. Mintha már nem is bosz-
szantották volna annyira az ajándékokkal siető emberek. 
Egyszer csak arra eszmélt, hogy egy karácsonyi dallamot 
dudorászik, és ahogy hazafelé lépkedett a hóban, egy 
cseppet sem zavarta, hogy csak nehezen tud haladni 
benne. Elgyönyörködött abban, ahogy a gyémántfényű 
hópelyhek békés csendben szállingóznak le a földre, és 
aztán ott, összekapaszkodva puha, fehér takaróval fedik 
be a várost.
– Milyen szép! – sóhajtott Bemberi, a kabátján ücsörgő 
aprócska hópehely pedig beleolvadt a karácsonyi csend-
be.
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„ K O C S M A K V Í Z ”

Klub Kiliti. Péntek este. Teltház. Izgatott zsongás.
Ez a kép fogadott, mikor többszöri unszolásra beléptem a 
helyiségbe. Ugye, az én korosztályomnál nem volt, és ma 
sem természetes hölgyként egyedül kocsmába menni…
Meglepődtem, hogy milyen sokan vannak, de nem csak 
a bennülők száma, de az összetétele is meglepett. Csa-
patok a legkülönfélébb korosztályokból. 20 év körüliek, 
harmincasok, negyvenesek és egy csapat 60+os. Vajon 
mi ültet le egy légtérbe tiniket és szeniorokat egyaránt? 
Nos, a játék. Nincs mit magyarázni és szépíteni, ez az egy 
dolog közös nevezőre (no, ez lehet, hogy egy kicsit túl-
zás) hoz fiatalt és idősebbet, szülőt és gyereket.
A kvízestek két mozgatórugója Árvay Balázs és Bieber 
Attila. Balázst kérdezem a nagy ötletről, mert Acca szo-
kás szerint elfoglalt.
-Honnan jött az elmeszikra, hogy itt Kilitin is legyen ilyen já-
ték?
2023 tavaszán csatlakozott Mosonmagyaróvár az egyik 
országos „kocsmakvízhálózathoz”, amire kíváncsiság-
ból beneveztünk a kollégáimmal és Attilával. Ott heti 
rendszerességgel van játék és elég gyorsan beszippan-
totta az egész társaságot. Plusz pontért lehet kérdéseket 
is beküldeni, amelyek közül az érdekesek bekerülnek a 
heti kvízbe, így kezdődött, hogy kérdéseken is elkezd-
tünk gondolkodni. Kedvtelésből összeállítottam néhány 
kérdéssort baráti társaságoknak és a nagy sikerre való 
tekintettel Acca unszolására arra jutottunk, hogy nagy-
közönség elé is vihetnénk a projektet, ha van rá igény. A 
Klub Kiliti lett a kiszemelt helyszín, szerencsénkre Bian-
kának nagyon tetszett az ötlet és egyből igent mondott 
a megkeresésünkre. Májusban gyorsan csináltunk is egy 
próbakvízt, hogy felmérjük mennyire nyitott a fogadó-
közönség. Nyolc csapatra hirdettük meg a nevezést, ami 
pár nap alatt be is telt. 44-en játszottak velünk ekkor és a 
visszajelzések alapján havi rendszerességű igény mutat-
kozott a folytatásra, amit szeptemberre terveztünk.
-Hogyan készültök fel alkalmanként?
A sémát a típusfeladatokra már az elején lefektettük, 

igyekeztük úgy összeállítani, hogy változatos legyen és 
ne váljon unalmassá egy idő után. A kérdéseket nagyon 
ritkán írjuk úgy, hogy leülünk kvízkérdéseket kitalálni. 
Ha híreket, cikkeket olvasunk, szinte mindenről eszünk-
be jut egy lehetséges kérdés. Ezeket, ha van rá lehető-
ségünk általában feljegyezzük egy közös dokumentum-
ba és néha megtárgyaljuk, hogy mindkettőnk méltónak 
tartja-e arra, hogy bekerüljön valamelyik blokkba. Csak 
olyan kérdés kerül be, amire mindketten rábólintunk, így 
minden egyes publikált kérdésre jut legalább 3-4 olyan, 
amit elvetünk valamilyen oknál fogva. Próbálunk tekin-
tettel lenni arra is, hogy minden korosztálynak kedvez-
zünk kicsit, így most, hogy nagy örömünkre az örökifjú 
korosztály is megjelent, szélesítjük a palettát. 
-Lesz-e még idén Kocsmakvíz? Tervezitek-e a folytatást jövőre?
Az őszi 4 fordulós bajnokságunk utolsó fordulója decem-
ber 13-án kerül majd megrendezésre és készülünk egy 
karácsonyi tematikus kvízzel is december 27-re. Sok idő 
nem lesz pihenni, hiszen januárban már indul is a tavaszi 
5 fordulósra tervezett szezon, ennek pontos időpontja 
még egyeztetés alatt áll. Mivel a létszám rohamosan nő – 
szeptemberben 44-en, októberben 51-en, novemberben 
pedig már 60-an játszottak velünk, számításaink szerint 
pedig a három kvízen több mint 75 ember fordult meg -, 
így fel van adva a lecke, hogy meg tudjuk oldani a bővítés 
lehetőségét, hiszen a hely jelenlegi adottságait tekintve 
a maximum létszám közelében vagyunk. Biankával már 
azon dolgozunk, hogy januártól további csapatokat is 
el tudjunk helyezni igény esetén. Nagyon örülünk neki, 
hogy a szülőfalunkban is van igény a kulturális szórako-
zás ezen formájára, hiszen az együtt eltöltött idő és a jó 
válaszok közös öröme mellett az elrontott válaszokból 
lehet tanulni és későbbre is beszédtémát szolgáltat egy-
egy jól eltalált kérdés.
-Köszönöm nektek, hogy részese lehettem sokadmagammal az 
élménynek. Várjuk a folytatást!

Edelmayer Andrea

A játék, az különös.
Gömbölyű és gyönyörű,

csodaszép és csodajó,
nyitható és csukható,

gomb és gömb és gyöngy, gyűrű.
Bűvös kulcs és gyertya lángja,

színes árnyék, ördöglámpa.
Játszom ennen-életemmel,

búvócskázom minden árnnyal,

SZÖVEG: EDELMAYER ANDREA

a padlással, a szobákkal,
a fénnyel, mely tovaszárnyal,

a tükörrel fényt hajítok,
a homoknak, a bokornak,

s a Nap - óriás aranypénz -
hirtelen ölembe roskad.

Játszom két színes szememmel,
a két kedves, pici kézzel,

játszom játszó önmagammal,

K O S Z T O L Á N Y I  D E Z S Ő :  A  J Á T É K
a kisgyermek is játékszer.

Játszom én és táncolok,
látszom én, mint sok dolog.
Látszom fénybe és tükörbe,
játszom egyre körbe-körbe.

Játszom én és néha este
fölkelek,

s játszom, hogy akik alusznak,
gyerekek.
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K A R Á C S O N Y I  M Á K O S  G U B A

F Ü L S Z Ö V E G

R. KELÉNYI ANGELIKA: ÁTKOZOTTAK

A regény két idősíkon játszódik. Napjainkban Krisztina, aki történész és a Habsburg család 
történetét kutatja, egy nyomozás miatt Bécsbe utazik. Rudolf trónörökös szeretőjének, Vet-
sera Mária baronesznek eltűnnek a temetőből a maradványai, ezért a bécsi rendőrség segít-
ségére siet. A másik időben, 1800-as években Vetsera baronesz napjait követhetjük a lány 
naplóján keresztül. És a szálak egyszer csak összefutnak. Vajon beteljesül-e az átok, mellyel 
Batthyány Lajos özvegye sújtotta Ferenc Józsefet és minden családtagját? Megtörténik-e a 13 
haláleset, hogy az átok megtörjön?

MAJA LUNDE: A NAP ŐRZŐJE

Lilja a kamaszkor küszöbén álló kislány. Nagyapjával él egy faluban. A világ sötét és 
vizes, sohasem süt a nap és mindig esik az eső. Szürke félhomály uralkodik. Semmi 
sem terem a földeken, az emberek éheznek. Lilja nagyapja egy üvegházból látja el 
a falut friss zöldségekkel, így tudnak életben maradni az emberek. Egy nap a papa 
otthon felejti az uzsonnáját, ezért Lilja utánaszalad az üvegházba. De a papa sehol 
sincs, csak egy titkos ösvényt fedez fel a kislány, ami az erdő mélyébe vezet. Egy 
csodálatos, virágzó völgyet talál, de szembesül a hatalmas feladattal, hogyan ment-
heti meg az embereket a faluban. Mesekönyvnek íródott a könyv, de én talán csak 
10 év feletti gyerekeknek ajánlanám. Felnőttként is nagy élményt jelentett a szere-
tet erejéről olvasni.

PÁPAY ESZTER: AKINEK EGYSZER SZÁRNYA NŐ

Három nő életébe pillantunk bele. Flóra szingli fiatal, aki éppen új lakásba költözik. Az 
egyik fiók mélyén naplót talál, az előző hölgylakó felejtette ott. Leírja benne élete meg-
rázkódtatásait. Lívia negyvenes masszőr, aki egy éltvidám, sodró személyiség. Férje ép-
pen elhagyja egy fiatalabb nőért. Éva egy ötvenes hölgy, aki egy érzelmi bántalmazó 
kapcsolatban él. Hármuk sorsa összefonódik valahol. Mindhárman egy új élet küszöbén 
állnak. Szárnyuk nő, hogy a régi kényelmetlen, fájó emlékekkel teli fészket elhagyják.

Az egész mákot egy edénybe öntjük, hozzáadunk 4 decit 
a tejből, elkeverjük, és lefedve kis lángon főzni kezdjük.
A sodóhoz a sárgáját a cukorral és a vanília kikapart mag-
jával egészen világosra, habosra keverjük egy üstben. 
A tejből a maradék 6 decit összeöntjük a tejszínnel, és 
langyosra melegítjük. Az üstöt vízgőz fölé rakjuk, folya-
matosan adagolva hozzáöntjük a meleg tejes-tejszínes 
keveréket, és habverővel folyton kevergetjük, míg besű-
rűsödik (kb. 15 perc).
Közben egy tepsit kivajazunk, a kifliket pedig nagyobb 
karikára vágjuk. Ha olyan sűrű a sodó, hogy már bevonja 
a kanalat, hozzáadjuk a felfőzött és kicsit hűlni hagyott 
mákot, alaposan elkeverjük, és egy keveset a tepsi aljára 
öntünk. Beleszórjuk a kiflikarikákat, az egészre ráöntjük 
a sodót, átforgatjuk, és 10 percig szottyadni hagyjuk. 170 
fokos sütőben 20 perc alatt készre sütjük.

Hozzávalók:
1 l tej
400 ml habtejszín
10 db tojássárgája

10 csapott ek cukor
2 db vaníliarúd
200 g egész mák
8 db szikkadt tejes kifli
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K Ö S Z Ö N T Ő  M AY E R  G I Z E L L A  S Z Ü L E T É S N A P J Á R A
SZÖVEG: KOVÁCS ANDOR TAMÁSNÉ 

POLGÁRMESTER

„Valaminek állandónak is kell lenni ebben 
a folyton változó világban.”

„Ha van mire büszkének lenned, 
megengedheted magadnak, hogy szerény légy.”

Az embernek kötelessége átadni a tudását a jövő nemze-
dékének. Mindannyiunk számára vannak kincsemberek, 
akiket különösen szeretünk, tisztelünk, becsülünk. Aki-
nek keressük a társaságát, akivel jól érezzük magunkat, 
akire felnézünk. Akire mindig minden helyzetben szá-
míthatunk, mert nemcsak magáért él, hanem mindany-
nyiunkért. A közösségért, valamennyi itt élőért. Akit szí-
vébe zárt a falu és ő is a falut. Ilyen személy Dunakilitin 
Mayer Gizella. Az első Dunakilitiért díjas 2006-ban. Aki a 
Dunakilitiért Egyesület Vegyeskarát, Rajka és Feketeer-
dő Község egyházi kórusát vezeti a kezdetektől, 1987-től. 
Aki farsangi színdarabot rendezett, karácsonyi miszté-
riumjátékkal kedveskedett Dunakiliti lakóinak. Akinek 
mindenkihez van egy kedves szava, mindig mosolyog. 
Kántorként szolgálja a falut. Volt hitoktató, egyházi tes-
tületi tag. A Megye Önkéntese díj díjazottja 2019-ben.  
Szívesen lennék a pohara, tányérja, a virága, hogy táplál-
jam, hogy vele legyek, örömet szerezzek neki. Köszönjük 
a szeretetet, a figyelmet, a barátságot, az önfeláldozást.
Mit adott Mayer Gizella Dunakilitinek?
- sok-sok csodás fellépést a kórussal
- Cecília-napokat
- egyházi énekeket a templomban, misztériumjátékot, 
farsangi színdarabot
- gyógyszerészként sok-sok segítséget
- hitoktatóként jólnevelt, udvarias gyerekeket, akik ra-
jongásig szerették őt
- 2000-ben a millenniumi zászló zászlóanyaságát
Ő az, akinek a jubileumi születésnapi köszöntéséért ver-
sengtek szülőfaluja lakói. Aki nélkül szegényebb lett vol-
na a világ, mert jobbá tette azt. Mély hitével hegyeket 

tudna megmozgatni. Napsugaras személyiség, csupa 
optimizmus és derű állandóan nevető szemmel. Egy cél 
vezérli, másokért élni. Családjáért, a faluért, a Vegyes-
karért.
Mayer Gizella a 80. születésnapjára  Ferenc pápa áldá-
sában is részesült, ami azt jelenti, hogy a Szentatya is 
imádkozik érte.
Gizike, kedves, sok boldogságot, jó egészséget, sok-sok 
szeretetet kívánok valamennyi jelenlévő és minden Du-
nakiliti lakos nevében!

„A szeretet annyi: -elfogadni,
kitárt szívedből többet adni!
Másokban meglátni a szépet,
s örökre hinni: szép az élet!” 

(Aranyosi Ervin)

Kedves Gizike, isten éltessen sokáig!

Földes Lívia: Isten tenyerén ébredtem

Isten tenyerén ébredtem, s lenéztem a Földre,
Hófehér csúcsokra, kopár legelőkre.

Kanyargós folyók tükrében láttam kelni a Napot,
Sugaraiban álmos hajnal mosakodott.

Láttam az óceánt gyermekként ragyogni
Sirályokat felette felhőkkel táncolni,
Láttam a békét az emberek szívében,
Láttam az erdőket fürödni a fényben.

Láttam sok-sok mosolyt és láttam a reményt,
Láttam az embert, és láttam a zenét,

Láttam a földet szeretetben élni,
Láttam a csöndet a széllel zenélni.
Láttam Istent amerre csak néztem,

Miközben éppen az Ő tenyerében ültem,
S az Ő hangján szólt hozzám a szél,
Mint anya, ki gyermekének mesél,

Millió apró tükörben láthatod magadat,
Hisz olyannak látod a világot, amilyen Te vagy!

(Az ünnepen elmondta Árvay Kitti hitoktató.)
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A N Y A K Ö N Y V I  H Í R E K

Hajós Teó 2024. október 16-án született. Édesapja Hajós 
Dávid, édesanyja Hajós-Világi Eszter.

Varga Zoé Varga-Egyed Kitti és Varga Dezső első gyer-
meke. Nagyon jó baba, ő lesz a legszebb karácsonyi aján-
dék szülei fája alatt.

Suri Dilen, Suri Krisztina és Suri Dávid első gyermeke, 
2024.október 12-én született. 

Tóth Iván 2024. november 15-én született, Tóth-Cseh Bi-
anka és Tóth Ádám második kisfia. Botond, a nagycso-
portos nagytesó szeretettel foglalkozik vele.

2024. november 20-án megérkezett a Miklósi családba 
Laura, aki Erika és Bálint első gyermeke. 
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2024. október 10-én egy fővel nőtt Dunakilitin a 90 éven 
felüliek száma. Betöltötte a 90. életévét, és szépkorúvá 
vált Pénzváltó Lászlóné Eta néni.
Kik is a szépkorúak Dunakilitin?
• Varga Béláné 
• Bátori László
• Takács István
• Riegler József
• Szabó Sándorné
• Buti Endréné
• Zsigmond Andrásné
• Pénzváltó Lászlóné 
Kérdésünkre, hogy mi a hosszú élet titka Eta néni vála-
sza egyértelmű volt: türelemmel elfogadni és elviselni 
mindent, és rendkívül fontos, hogy embert szeretet ve-
gye körül, és tudjon szeretetet adni és elfogadni azt. A 
szépkorúak között a rangidős Varga Béláné Irénke néni, 
aki betegeskedett mostanában. Jobbulást kívánunk neki. 
A 95 éves Takács István, Pityó bácsit a munka élteti, és 
szerinte a legfontosabb kincs az egészség. Az ugyancsak 
95 éves Bátori Laci bácsi látása és hallása is romlott az 

utóbbi időben, de szerető felesége - akivel jövőre 70. há-
zassági évfordulójukat ünneplik – gondoskodása minden 
nap erőt ad számára.
Mit kívánhatunk a 90 és a 95 éven felülieknek? Tartsa 
meg a Jóisten őket legalább olyan erőben, mint amiben 
most vannak!

Takács István Pityó bácsi családja körében Bátori Laci bácsi és felesége

Pénzváltó Lászlóné Eta néni és gyermekei


